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    Önkormányzati hírek 

  

 

Karácsony reggelén az a kívánságom, 

Ne legyen szomorú senki a világon. 
Angyalok éneke zengjen a fülekben. 

Szeretet melege emberi szívekben. 
 

Szeretettel teljes, meghitt, boldog Karácsonyi Ünnepet 
és sikeres, boldog új évet kívánunk minden kedves  

tokodi polgártársunknak, a teljes képviselő testület és 
Önkormányzatunk valamennyi munkatársa nevében! 

  
Bánhidi László 

polgármester 

 
Garaguly Tibor 

jegyző 

 

Váljon valósággá mindenkinek álma, 

Öröm és boldogság szálljon minden házra. 

Amit felsoroltam ebben az imámban, 

Legyen igaz mind hát, amit én kívántam. 

 

Linn Márton:  

Karácsonyi ima! 
 

 

Tokod Nagyközség Önkormányzata sok  

szeretettel meghívja Önt és kedves családját  

a 2022. december 18-án megrendezésre kerülő  

Falukarácsonyi ünnepi programra.  

 

Az esemény hagyományainkhoz híven a templomban kezdődik 16 órakor, ahol adventi  

koncertet ad a Magyar Honvédség 25. Klapka György Lövészdandár Helyőrségi Zenekara. 

Programunk a Népművészeti Alkotóház udvarán folytatódik, ahol 17:15 órakor az adventi 

gyertyagyújtást követően a Hegyeskő Általános Iskola diákjainak  

ünnepi előadását tekinthetik meg. 

 

A műsort követően stollennel, pogácsával, forró teával és forralt borral  

vendégeljük meg az egybegyűlt közösséget. 

 

Sehol a földön ne szóljanak fegyverek, 
Éljenek békében együtt az emberek. 

Légyen az asztalon mindenhol eledel, 

Gyermek ne ébredjen soha könnyes szemmel. 
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Polgármesteri eseménynapló 
 
Október 8. Idén immáron harmadik alkalommal került megren-

dezésre az Őszi Szőlőhegyi Túra, melyet Mogyorósbánya Köz-

séggel közösen szervezünk. Idén is több mint 200 fő vett részt a 

két településről a gyönyörű napsütéses őszi délutánra szerve-

zett programon. A túra végeztével a tokodi pincevölgyben az 

Együtt Tokodért Egyesület jóvoltából elfogyaszthattuk vacso-

ránkat. Köszönöm a szervezést az egyesület tagjainak és a se-

gítő önkénteseknek. 

Október 11. Tarjánba utaztam, ahol a Polgármesterek a Falva-

kért Egyesület ülésén vettem részt. Az eseményen polgármes-

ter kolléganők és kollégák mellett jelen volt Erős Gábor Úr, tér-

ségünk országgyűlési képviselője, valamint Czunyiné dr. Berta-

lan Judit kormánybiztos asszony is. A megbeszélés fő témája az 

energiaválság és az előttünk álló időszak volt. 

Október 14. Hivatalunkba látogatott Khéner László Úr, a Ma-

gyar Labdarúgó Szövetség Komárom-Esztergom megyei igaz-

gatója. Mivel személyesen még nem találkoztunk, elsődlege-

sen a fő célja a bemutatkozás és megismerkedés volt, de ezt 

követően általánosságban beszéltünk a tokodi futballról, illetve 

a későbbi lehetséges célokról-tervekről is. 

Október 15. Kindáné Győri Márta képviselőtársam meghívá-

sára a Liszt Ferenc Művelődési Házban tartott Hastánc Gálán 

vettem részt. Ismételten egy színvonalas eseménynek lehettünk 

részesei, gratulálok az Izisz Gyöngyszeme Hastánccsoportnak a 

szervezéshez. 

Október 18. Esztergomi Városháza nagytermében dr. Dukai 

Miklós, a Belügyminisztérium Önkormányzatokért felelős állam-

titkárának fórumán vettem részt polgármester kollégákkal. A 

megbeszélés során érintette államtitkár úr az önkormányzati 

struktúrát, pályázati lehetőségeket és természetesen a kialakult 

„energiaválságot” is, valamint az előttünk álló feladatokat. 

Október 21. 16 órától a Hegyeskő Általános Iskola aulájában az 

1956-os forradalom és szabadságharc megemlékező ünnep-

ségén vettem részt, ahol tiszteletét tette térségünk országgyű-

lési képviselője, Erős Gábor Úr. Az eseményekről a műsor része-

ként a Hegyeskő Általános Iskola diákjai, D. Szabó Miklós peda-

gógus és a tokodi Kéknefelejcs Nótakör tagjai emlékeztek 

meg, ezt követően az emlékező közösség kivonult az iskola 

előtt található kopjafához és itt elhelyeztük az emlékezés ko-

szorúit-virágait. 

Október 27. Hernádi Ádám választókerületi elnök és Erős Gábor 

országgyűlési képviselő meghívására, választókerületi polgár-

mesteri fórumon vettem részt, melyen Gyopáros Alpár, telepü-

lésfejlesztésért és a Magyar Falu Programért felelős kormány-

biztos tartott előadást. 

November 7. Közvilágítás korszerűsítése céljából a hálózatot 

újra tervező mérnökkel jártam körbe településünket és egyez-

tettünk a lámpatestek erősségéről, bevilágítási szögekről és 

egyéb műszaki paramétereikről. 

November 8. Barbora Manzil álma vált valóra az önkormányzat 

házasságkötő termében, aki 2007-ben érkezett Indiából Ma-

gyarországra és 2017 óta él Tokodon. A több hónapos honosí-

tási eljárás lezárásaként letette állampolgársági esküjét és át-

vette Novák Katalin Köztársasági Elnök által aláírt honosítási ok-

iratot. Ezúton is gratulálok a Magyar Állampolgárság megszer-

zéséhez, további sok sikert, valamint jó egészséget kívánok! 

November 18. A Komárom-Esztergom Megyei Közgyűlés díját-

adó ünnepségén vettem részt az esztergomi Szent Adalbert 

Központban. Az elismeréseket minden évben azok kapják, akik 

a megye 

életében munkásságukkal, életművükkel maradandó értéket 

teremtenek. Ezúttal 24 különböző díjat vehettek át az arra ér-

demesek. 

November 21. Esztergomba utaztam, ahol Hernádi Ádám vá-

lasztókerületi elnök Úrral egyeztettem településünk aktuális 

helyzetéről, pályázatokról, energiahelyzetről és jövőbeli tervek-

ről. 

November 22. Az esztergomi Grand Hotelben Dr. Kovács Zol-

tán, nemzetközi kommunikációért és kapcsolatokért felelős ál-

lamtitkár Úr előadásán vettem részt. 

Bánhidi László 

polgármester 

 

Tokod Nagyközség Önkormányzatának hivatalos lapja. 

Felelős szerkesztő: Bánhidi László 

Szerkesztők: Faragó Ferenc, Takács Rita. Grafika: Bombicz Judit 

Fényképek forrása: TKD Records 

Elérhetőségek: Tel.: 0630-654-6936; 0633-468-673 

E-mail: konyvtar@tokod.hu; Web: www.tokod.hu  

A következő Kopogtató februárban jelenik meg. 

Cikk beküldés határideje: 2022. január 25. szerda 

Beszámoló képviselő-testületi ülésről 
 

2022. október 24-i rendes ülés 

• Elfogadásra került a beszámoló a Nagyközségi Könyvtár működé-

séről 

• Elfogadásra került a beszámoló a Népművészeti Alkotóház műkö-

déséről 

• Az étkeztetési térítési díjak rendeletének technikai jellegű módosítá-

sát végeztük el 

• Településszerkezeti terv módosításának elfogadásáról döntöttünk 

• Rendezési terv módosításának elfogadásáról döntöttünk 

• Az energiahatékony működést célzó menedzsmentterv elfogadá-

sáról döntöttünk 

• A Szervezeti és Működési Szabályzat módosításáról döntöttünk 

• Terembérleti díjak módosítását végeztük el 

• Az önkormányzati épületek energiahatékonyabb működéséről hoz-

tunk döntést 

• Az Ipari út Táttal közös szakaszán elvégzett aszfaltozási munkálatok-

kal kapcsolatos társfinanszírozásról döntöttünk, Tokod Nagyközség 

Önkormányzata mintegy 5.000.000 forinttal támogatta a „Huszár 

terménybolt” – vasúti átjáró közötti szakasz aszfaltburkolattal történő 

ellátását 

2022. november 9-i rendkívüli ülés 

• Tokod-Ebszőnybánya házi csatorna bekötésekről hoztunk döntést, 

illetve vállalkozó kiválasztása és megbízása történt meg 

• Tokod-Üveggyári orvosi rendelő felújításához kapcsolódó infrastruk-

túra fejlesztései munkálatok költségeinek elfogadásáról hoztunk tá-

mogató döntést 

• Tokod-Ebszőnybányai játszótér kialakításához kapcsolódó munkála-

tok költségeinek elfogadásáról hoztunk támogató döntést 

• Tokod Nagyközség Önkormányzata és az Esztergomi Tankerületi 

Központ között létrejövő Tokodi Hegyeskő Általános Iskola épületé-

nek közös használata során felmerülő üzemeltetési/működési/köz-

üzemi költségek megosztásáról szóló megállapodásról döntött a 

képviselő-testület 

2022. november 24-i rendkívüli ülés 

• A Helyi Építési szabályzat módosításának végleges elfogadásáról 

döntöttünk 

2022. november 28-i rendes ülés 

• A helyi adókról szóló önkormányzati rendelet technikai módosításait 

végeztük el 

• A 2022. évi költségvetési rendelet 3. sz. technikai módosítását végez-

tük el 

• Tokod Önkéntes Tűzoltó Egyesület 2022. évi támogatásának tartalé-

kolásáról döntöttünk 

• Balázs János terület adásvételi ajánlatáról tárgyaltunk 

• 2023. évre vonatkozó belső ellenőrzési terv elfogadására került sor 

• Az üveggyári bölcsőde építési projektjéhez kapcsolódó közbeszer-

zési tanácsadói feladatok ellátására vállalkozó kiválasztása történt 

• A települési csapadékvíz-elvezető rendszer felújítási projektjéhez 

kapcsolódó projektirányítást segítő és projekt koordinációs tevé-

kenység ellátására vállalkozó kiválasztása történt 

• Karácsonyi időszakban esedékes igazgatási szünet elrendeléséről 

tárgyaltunk 

• 2023. évi rendezvénynaptárról tárgyaltunk 

• Tokod Nagyközségért Alapítvány beszámolóját fogadtuk el 

• Kellner Jenő terület adásvételi kérelméről tárgyaltunk 

 

A november 28-i testületi ülést követő zárt ülésen a képviselő-testület a pol-

gármester számára 1 havi illetményével megegyező, év végi jutalom folyósí-

tását szavazta meg. Ezúton köszönöm a megtisztelő gesztust, ugyanakkor a 

kialakult energiaválság, és egyre nehezedő pénzügyi helyzet ismeretében a 

település vezetőjeként felelős döntésekre van szükség, ezért a számomra oda-

ítélt jutalom összegét nem veszem fel, amely így a település költségvetésének 

általános tartalékát gyarapítja, így elősegítve intézményeink stabil működé-

sét.              Bánhidi László - polgármester 

mailto:konyvtar@tokod.hu
http://www.tokod.hu/
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 Igazgatási szünet a  

polgármesteri hivatalban 

 

Tájékoztatom a Tisztelt Lakosságot, hogy a Polgármesteri  

Hivatal – Tokod Nagyközség Önkormányzata  

Képviselő-testületének döntése értelmében – 

2022. december 16. napjától 2023. január 1. napjáig, 

igazgatási szünet miatt zárva tart, tovább alkalmaz-

kodva az állami társszervezetek, intézmények zárva tar-

tásához az igazgatási szünet meghosszabbításra került 

2023. január 8. napjáig. 

Ezen időszakban ügyfélfogadást nem tartunk. 

Az igazgatási szünetet követő első ügyfélfogadási nap: 

2023. január 9. (hétfő) 

Rendkívüli, azonnali intézkedést igénylő ügyekben a 

következő telefonszámokon állunk rendelkezésükre: 

 

Anyakönyvi ügyekben Faragó Ferencné  

a +36-30/572-24-66-os telefonszámon. 

 

Egyéb – halaszthatatlan – ügyekben Bánhidi László  

polgármester elérhető a +36-30/572-30-80-as, valamint 

Garaguly Tibor jegyző a +36-30/572-30-90-es  

telefonszámokon. 

 

Megértésüket köszönjük!          Garaguly Tibor 

     jegyző 

 

Tájékoztató energiahatékonysági  

intézkedésekről 
 

Tisztelt Tokodiak! 

 

A Kormány a háborús veszélyhelyzet okozta drasztikus energia-áremelkedés hatásainak 

enyhítése érdekében 2022. október 5-én „az önkormányzatokkal folytatandó tárgyalá-

sok eljárásrendjéről” szóló 1473/2022. (X.5.) Korm. határozatát hozta. 

A határozat leírja, hogy az önkormányzat részéről szükséges olyan menedzsmentterv 

készítése és a miniszteri biztoshoz történő benyújtása, amelyben bemutatja, milyen in-

tézkedéseket tesz a megnövekedett működési költségek fedezetének biztosítása, illetve 

a kiadások csökkentése érdekében, a rendelkezésre álló tartalékok felhasználásának 

ütemezését és amennyiben szükséges, úgy a vagyonértékesítés kapcsán megtenni ter-

vezett intézkedéseket is. 

A kialakult helyzetben elengedhetetlen olyan azonnali intézkedések meghozatala, me-

lyek eredményeként költségcsökkentés érhető el, és megteremthetőek az alapvető ön-

kormányzati feladatok ellátásához szükséges pénzügyi források. 

Külön kiemelem, hogy a Tokodi Mesevár Óvoda - Mini Bölcsőde, valamint a Fészek Klub 

(idősek klubja) üzemeltetése biztosított, azok működésében korlátozás a jelen helyzet 

alapján nem várható. További fontos elem, hogy Tokod Nagyközség Önkormányzatá-

nak Képviselő-testülete továbbra sem vezet be tokodi természetes személyeket terhelő 

új helyi adót, és továbbra sem vezet be telekadót, települési adót. 

Sajnos településünk civil szervezetei is elszenvedői a korlátozások negatív hatásainak, 

hiszen a heti vagy havi összejöveteleiket a „fűtési szünet” bevezetésével érintett intéz-

mények valamelyikében szokták megvalósítani, amelyek időszakosan nem üzemelnek. 

Ennek ellenére igyekszünk minden civil szervezetnek alternatív megoldást felkínálni a 

közösségi összejöveteleik megtartásá-nak helyszínére vonatkozólag, legyen szó infor-

mális vagy sport célú találkozókról. 

Továbbá a világban kialakult energiaválság miatt szükségessé válik az energiatakaré-

kos gazdálkodás a polgármesteri hivatal tekintetében is. Ezért bevezetésre kerül a pol-

gármesteri hivatalban a 4 napos munkahét 2022. november 1. napjától 2023. április 15-

ig úgy, hogy a pénteki munkaórák a 4 napon időarányosan kerülnek elosztásra, illetve 

a csütörtöki napon is ügyfélfogadást tartunk a pénteki nap helyett.  A hőmérséklet 20 

fokban van maximalizálva a munkával töltött napokon a polgármesteri hivatal épüle-

tében. 

A hivatal munkarendje az alábbiak szerint módosul: 

Hétfő: 7.30-17.30 

Kedd: 7.30-17.30 

Szerda: 7.30-17.30 

Csütörtök: 7.30-17.30 

A hivatal ügyfélfogadási rendje az alábbiak szerint módosul: 

Hétfő: 08.00-12.00, 13.00-16.00 

Kedd: nincs ügyfélfogadás 

Szerda: 08.00-12.00, 13.00-16.30 

Csütörtök: 08.00-12.00, 13.00-16.00 

 

Tokod-Üveggyár és Tokod-Ebszőnybánya településrészeken  

az ügyfélfogadás megszűnik. 

 

A 354/2022. (IX. 19.) Korm. rendelet értelmében, mely az egyes intézmények földgázfel-

használásának szabályozásáról szól, kihirdetésre került, hogy a leszerződött földgáz-

mennyiség 75%-a használható fel az önkormányzatok esetében is, tekintettel az Ukrajna 

területén fennálló fegyveres konfliktusra, illetve humanitárius katasztrófára, valamint 

ezek magyarországi következményeinek az elhárítása érdekében. 

Fenti rendelet alapján, településünk költségvetését figyelembe véve, valamint az ener-

giahatékonysági szempontokat szem előtt tartva Tokod Nagyközség Önkormányzatá-

nak Képviselő-testülete döntése alapján az alábbi ingatlanok tekintetében a nyitvatar-

tás átmenetileg szüneteltetésre, illetve korlátozásra kerül: 

• Liszt Ferenc Művelődési Ház üzemeltetését 2022. november 1-től 2023. április 15. nap-

jáig felfüggesztik 

• Népművészeti Alkotóház üzemeltetését 2022. november 1-től 2023. ápri-lis 15. napjáig 

felfüggesztik 

• Kantin és a Lukácsi Máté Művelődési Ház energiahatékony működtetés mellett tem-

peráló fűtéssel 

• Nagyközségi Könyvtár energiahatékony működtetés mellett, maximalizált 20°C fokon 

történő felfűtése 

 

A 2019-es önkormányzati választásokat követően, legmerészebb álmomban sem gon-

doltam volna, hogy egy ilyen nehéz és megpróbáltatásokkal teli ciklus elé nézünk, 

amely tulajdonképp folyamatosan egyfajta válság menedzselésről szól, amiben azon-

ban önkormányzatunk az önkéntes segítőink, egyesületeink közreműködésével párat-

lan módon, stabilan és magabiztosan helytállunk. Ez mellett hangsúlyozom, hogy a fenti 

intézkedések és korlátozások bevezetése településünk alapszolgáltatásainak stabil mű-

ködtetése érdekében születtek (óvodai és bölcsődei ellátás, egészégügyi szolgáltatá-

sok, szociális hálózat működtetése, gyermekétkeztetés stb.). Fent említett intézkedések 

a 2022. október 24-ei rendes képviselőtestületi ülésen a 166/2022. (X. 24.) önkormányzati 

határozatban került a testület által egyhangúlag elfogadásra. 

Tisztelettel kérem Tokod Nagyközség valamennyi lakosának az elkövetkezendő időszak-

hoz a türelmét, megértését, valamint támogatását. 

Bánhidi László 

polgármester 

 

 

 

Tokod, 2022. október 28. 

 

 

Tisztelettel: 

    Bánhidi László 

Felhívás a téli tüzelésről! 
 

Tisztelt Lakosok!  

A hideg idő beálltával több megkeresés érkezett hivata-

lunk felé, melyben jelezték, hogy településünkön többen 

környezetre káros anyagokkal fűtenek. Felhívjuk min-

denki figyelmét, hogy amennyiben az elkövetkezendő 

időszakban hasonló megkeresés érkezik hivatalunkhoz, 

kénytelenek leszünk környezetvédelmi eljárás keretében 

megvizsgálni az ügyet. Esetleges szabálytalanság feltá-

rása esetén a következmények az ingatlan tulajdonosát 

terhelik.              Bánhidi László 

polgármester 

Felhívás a közterületen  

parkoló autókról! 
 

Lakossági bejelentések és helyszíni szemlék alapján meg-

állapítást nyert, hogy a település közterületein történő 

parkolás sok esetben balesetveszélyes állapotokat idéz 

elő. A házak előtti közterületek már kora délután megtel-

nek parkoló autókkal, nem ritka, hogy egymást érik az 

utca mindkét oldalán. A település utcái nem közterületi 

parkolásra lettek tervezve, így az ingatlanok előtt tárolt 

gépjárművek esetenként forgalmi akadályokat képez-

nek. A gyalogos közlekedés is veszélyes, mivel a járművek 

sokszor a járda teljes szélességét elfoglalják. Egy ilyen 

közlekedési akadály az életmentő-, vagy veszélyt elhá-

rító gépjárművek közlekedésekor jelentős időkiesést 

eredményez! Kérem a közlekedési szabályok betartását, 

a közeljövőben rendőrhatósági ellenőrzés várható a te-

lepülésen mind a közlekedő, mind a parkoló autók te-

kintetében. 

A fentiekre való tekintettel kérjük a tisztelt Lakókat, hogy 

gépjárműveikkel lehetőség szerint a saját ingatlanon be-

lül szíveskedjenek parkolni! 

Kérem fentiek szíves tudomásulvételét! 

Garaguly Tibor 

jegyző 
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Harmadik évben együtt  

Mogyorósbányával 
 

Megcsúszva bár, de törve nem, 

október 8-án újra felsétáltunk a 

Szőlőhegyre, és a Mogyorósi-kő-

ről látható páratlan panoráma 

kíséretében, élveztük az indián-

nyár kellemes szombat délután-

ját. Az őszi túrát ötödik alkalom-

mal hirdettük meg, és  

harmadjára közösen Mogyorósbányai barátainkkal, akik 

mintegy 60 fővel vettek részt az eseményen a tokodi 140 fő 

mellé, így összesen 200 fővel teljesítettük a kirándulást az év 

egyik legszebb időszakában. A Mogyorósi úton található nyi-

tott pince mellett, a Nagyvölgybe érkezve további 3 boros-

gazda várta öreg- és újborokkal a nagyérdemű közönséget, 

míg a végállomáson egy tál vacsora elfogyasztására is lehe-

tőség volt. A tokodi önkéntesek újabb nagy létszámú stábja 

állt össze az őszi túra lebonyolításához, akik gördülékenyen 

dolgoztak a megelőző napokban azért, hogy a résztvevő 200 

embernek egy élményekben gazdag, szép délutánt szerez-

hessünk. Köszönjük a 4 pincenyitó gazdának a részvételt: Tóth 

Zsoltnak, Kecskeméti Istvánnak, Tillmann Bélának és Kovács 

Tibornak. Hatalmas köszönet az önkéntes segítőinknek: Nagy 

Károly, Horváth Bálint, Micheller Lajos, Ghete Zoltán, Molnár 

Bence, Karla Ervinné, Papp Antalné, Kindáné Győri Márta, 

Bartl Zoltán, Horváthné Láris Bernadett, Pap Izabella, Papné 

Ani, Rafael Erzsébet, Ferencz Krisztina, Vargha Viktória, Ta-

kács Rita, Góra Gergő, Dobos Attila, Korpásiné Pap Ilona, Fa-

ragóné Mariann, Kovács Tibor, Farszky József. Illetve termé-

szetesen a szombati nap szakácsainak: Kertész György, 

Szabó Tamás és Vargha Béla. 

Nem lehetünk elég hálásak azért, hogy Tokod faluban mindig 

volt és van számos jóérzésű önkéntes, akik bátran és szívesen  

dolgoznak 1-1 eseményen a 

helyi közösségért, és települé-

sünk hírnevének öregbítéséért, 

ezzel hatalmas értéket te-

remtve. Köszönjük nektek és 

minden résztvevőnek, hogy ve-

lünk tartottatok, folytatjuk! 

Faragó Ferenc 

1956-ra emlékeztünk 
Október 23-án ünnepeljük a 

szabadság napját, az 1956-os 

Forradalom és Szabadságharc 

évfordulóját. 66 évvel az 1956-

os forradalmat követően 2022-

ben október 21-én em 

lékezett meg településünk a hazájukért harcra kelő valam-

ennyi magyar emberre. Délután 16 órakor kezdődött meg 

ünnepségünk a Hegyeskő Általános Iskolában, ahol Bánhidi 

László polgármester köszöntötte az emlékező közösséget. Ezt 

követően D. Szabó Miklós pedagógus ünnepi beszédét hall-

gattuk meg, melyet a Hegyeskő Általános Iskola tanulóinak, 

valamint a Kéknefelejcs Nótakör emlékező műsora követett. 

Az megemlékezés zárásaként a 16 éve átadott ’56-os kopja-

fánál került sor a koszorúk elhelyezésére, ahol szintén közre-

működött a Csillagfény Mazsorett Csoport, valamint Kolbert 

Sándor. Köszönjük valamennyi helyi szereplő, civil szervezet 

és a Hegyeskő Iskola közreműködését az ünnepség során.  

Külön köszönjük térségünk or-

szággyűlési képviselőjének, 

Erős Gábor Úrnak, hogy jelenlé-

tével megtisztelte megemlé-

kező eseményünket. Tisztelet a 

hősöknek! 
 

 

 

 

 

 

 

Ízisz Gyöngyszeme hastáncgála 
 

Október 15-én került megren-

dezésre az Ízisz Gyöngyszeme 

hastáncgála.  Az eddigiekhez 

hasonlóan "stílusok találkozása" 

névvel.  8 fellépő csoport ka-

pott és fogadott el meghívást a  

rendezvényre. A Tokodi Csillag-

fény Mazsorett csoport, Deb-

reczeni Nelli és a Sweet Ginger  

társulat, Bacsa Ildikó Tahmina, Heizelmann Izabella és a Zahirah 

csoport, Gellért Judit és a Henna csoport, Fekete Inez, Oláh Éva 

és a Boldog Ceferino csoport és a szervező Ízisz Gyöngyszeme 

csoport.  Sokan tisztelték meg jelenlétükkel az előadást, melyre a 

belépés díjtalan volt ismét.  Köszönjük, hogy tapssal jutalmazták 

a csodás táncokat.  Köszönjük szépen mindenkinek, aki eljött, 

hogy együtt ünnepeljünk!  Köszönjük a Polgármester, Bánhidi 

László úrnak és Tokod Nagyközönség Önkormányzatának a ren-

dezvény lehetővé tételét. A csoport nevében kívánok mindenki-

nek Áldott Békés Adventi várakozást!  

Kindáné Győri Márta 

 

 

 

 
Aranymise 

 

2022. november 13-án, a tokodi Szent Márton búcsú napján tar-

tottuk a templomban az ilyenkor szokásos borszentelést. Temp-

lomunkban tartotta aranymiséjét Vargha Miklós Péter atya, aki 

1984-2000 között volt tokodi plébános. 

 
 

 

 

 

 

 

Bányászkör információs tábla 

Az elmúlt években indult 

a Dorogi szénmedence 

bányász-kultúrájára és 

történeti emlékeire épülő, 

azokat felidéző regionális 

túraprogram, az úgyne-

vezett „Bányászkör instant 

túrák” programja. A prog-

ram részeseként Tokod te-

lepülés is rendelkezik egy 

„saját” túraútvonallal, az 

Erzsébet-akna körrel. A tú-

rán résztvevők számára 

fontos a szükséges infor-

mációk átadása, ezúton 

Köszönjük szépen Hartyán 

Csabának, a bányászkör 

instant túra megálmodó-

jának és csapatának a 

községünkbe telepített in-

formációs táblát.  

 

Jó szerencsét! 

 

 

További információk: https://banyaszkor.hu  

 

 
 

 

 

 

https://banyaszkor.hu/
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Szent Márton nap újragondolva 
 

November 14-én, búcsú 

hétfő napján délután 16 óra-

kor kezdődtek a Szent Már-

ton-napi programok, mely-

nek 2022-ben a sportcsarnok 

szolgált otthonául. A mulat-

ság indításaként a Hegyeskő 

Általános Iskola diákjai adták 

elő Szent Márton legen 

dáját, tették mindezt németül, nemzetiségi iskola lévén. A sport-

csarnok lelátója kicsinek bizonyult, hiszen többen állva nézték 

végig a rendkívül szórakoztató és jó hangulatú előadást, mely-

hez ezúton is gratulál önkormányzatunk. Ezt követően felsora-

koztak az óvodás gyermekek, diákok, szüleik és minden jelen-

lévő a Köztársaság utcában, ahonnan rendőri felvezetéssel in-

dultunk a lampionos felvonulásra, melynek útvonala a Kossuth 

Lajos, a Szabadság és Béke utcákon keresztül haladt a kiindulási 

pontig, azaz a Köztársaság utcáig. A gyermekek számára ha-

talmas élményt jelentett a szürkületben zajló séta, hiszen leg-

többjüknél a szorgos kezeik által készült, szebbnél szebb lámpá-

sok világítottak. Várakozásaimat felülmúlta a hatalmas menet-

oszlop, mely bevilágította körmenetünk útvonalát, ezúton kö-

szönjük a szülők aktivitását is. Az iskola udvarára visszaérkezve, 

felszolgálásra került a Márton-napi libazsíros kenyér több verzi-

ója, lehetett lilahagymával, piros paprikával, libatepertővel ké-

szült kenyereket fogyasztani és természetesen az aprónépet, di-

ákokat forró teával kínáltuk, míg a felnőttek részére újborral pró-

báltunk kedveskedni. Ezt követően, tudomásunkra jutott, hogy 

a Répa Retek Mogyoró gyermekzenekar jelezte késését a ren-

dezvényről, de leleményes óvodai pedagógusaink addig rög-

tönzött táncház keretében szórakoztatták a gyermekeket. Va-

lamivel 18:30 előtt megkezdődött a Répa Retek Mogyoró gyer-

mekzenekar fellépése, melyet hatalmas síkitások, nevetések, ki-

abálások kísértek végig. 19 órától az idősebb korosztálynak pró-

báltunk kedvezni a sportcsarnokban szervezett programokkal. 

Miután köszöntettem a kedves jelenlévőket, átadtam a szót tér-

ségünk országgyűlési képviselőjének, Erős Gábor Úrnak, aki a 

Márton-napi hagyományokról történő megemlékezést köve-

tően, a helyi közösségeket méltatta köszöntőjében. Mindezek 

után kezdetét vette a kulturális program, melynek keretében a  

Gyermelyi Dalárda férfi kórusa 

szórakoztatta egy dalcsokorral a 

jelenlévőket. A rendkívül színvo-

nalas előadást követően a helyi 

Kéknefelejcs Nótakör tagjai hu-

morosabb irányba terelték az el-

következő perceket, hiszen egy 

klasszikus falusi lakodalmas jele 

nettel készültek, annak minden történését kiegészítve egy-egy 

nótával. Azt gondolom előadásuk roppant sikert aratott, hiszen 

a közönség soraiban helyet foglalók együtt énekelték a felcsen-

dülő nótákat az előadókkal. A programokat követően itt is kez-

detét vette a zsíros kenyerek felszolgálása és természetesen a 

nótázástól kiszáradt torkoknak kedvezve lehetett újborral hidra-

tálni azt. Mindezek után közös nótázás következett kifulladásig 

a Gyermelyi Dalárda, a Kéknefelejcs Nótakör vezetésével, Kol-

bert Sándor kíséretében, melyhez a jelenlévők kedvük szerint 

csatlakozhattak. Végezetül köszönöm szépen a Barátság Nyug-

díjasklub, az Együtt Tokodért Egyesület, a Faluközösségi Egyesü-

let, a Tokodi Gazdakör, a Mesevár Óvoda, a Hegyeskő Iskola és 

Szülői Munkaközösség tagjainak és kollégáinak, a rengeteg hoz-

zánk csatlakozó önkéntes segítőnek a munkáját, akiknek közre-

működésével megvalósulhatott a Márton-napi rendezvény. Kö-

szönöm a képeket Szepesi Lolának. A rendezvény számokban: 

58 kg kenyér, melyhez 25 kg libaháj került kisütésre (több mint 

1200 szelet zsíroskenyér), közel 30 kg hagyma, 60 liter bor, több 

mint 200 liter tea. Külön köszönöm valamennyi kollégám segít-

ségét és a karbantartó brigád munkáját. 

Bánhidi László - polgármester 

 

Karitász adománygyűjtés helyi  

rászorulók részére 
 

November folyamán a tokodi rá-

szoruló családok karácsonyi meg-

segítése céljából tartós élelmiszer-

adományokat gyűjtött az Élelmi-

szerbank támogatásával a Tokodi 

Szent Márton Karitász csoport és a 

Tokodi Polgárőrség. A gyűjtésben 

számos helyi civil önkéntes közre-

működött, ezúton köszönjük tiszte-

letreméltó munkájukat! 

 

A gyűjtés során összesen 271 kg tar-

tós élelmiszert sikerült összegyűjteni, 

amelyekből a Karitász csoport fog 

csomagokat készíteni, és kará-

csony előtt 72 rászoruló családhoz 

juttatja el. 

Valamennyi adományozónak kö-

szönjük támogatását! 

 

Robotka Zoltánné 

 

 

Nyertes pályázat az ÖTE részére 

Az Országos Katasztrófa-

védelmi Főigazgatóság 

pályázatán a KEHOP-

1.6.0-15-2016-00017 azo-

nosítószámú, „Önkéntes 

mentőszervezetek fejlesz-

tése és felkészítése” tár-

gyú projekt keretében 

egy utánfutót vehettünk 

át. 

Ezúton is köszönjük a tá-

mogatást! 

Góra Gergő 

ÖTE elnök 

 
 

 

 

Felállításra kerültek a karácsonyfák 

 

November 26-án reggel 

kezdtük meg a Tokod Ön-

kéntes Tűzoltó Egyesület 

fiataljaival és Szűk Zoltán 

fuvarozóval településünk 

fenyőfáinak kivágását és 

helyszínre szállítását. 

Ugyan egy település va-

gyunk, de mégis abban a 

hátrányos helyzetben,  

hogy többfelé vagyunk „szakítva-tagolva”. Az idei évben kor-

látoltak voltak lehetőségeink, ezért első körben a felajánlások 

és azok "kivághatósága" alapján a faluba és az üveggyári te-

lepülésrészre került felállításra a fenyőfa, de hamarosan pótol-

juk Ebszőnybányán is ezt a hiányosságot. Köszönöm a felaján-

lott fenyőfákat név szerint Szabó Jánosnénak és Lalus Zoltán-

nak. Külön köszönöm az önkormányzat előtt felállított fenyőfá-

nak a díszítését a Polgármesteri Hivatal, valamint a Gondnok-

ság dolgozóinak, illetve az Üveggyárban felállított fenyőfa dí-

szítését a helyi önkénteseknek. Továbbá hatalmas hálával tar-

tozunk a Szűk Trans Kft tulajdonosának, Szűk Zoltánnak, aki évek 

óta segíti munkánkat. 

Bánhidi László 

polgármester 
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         Községünk életéből 

Boldog születésnapot! 

 
Tisztelt Tokodiak! 

November 28-án egy do-

rogi időseket gondozó 

bentlakásos intézménybe 

utaztam, ahol abban a 

megtiszteltetésben volt ré-

szem, hogy szűk családja 

körében köszönthettem te-

lepülésünk legidősebb szü-

löttjét, Mostyenán Olga né-

nit, aki november 27-én ün-

nepelte 101. születésnapját. 

A torta gyertyáinak elfújását és a csa-

ládtagok köszöntését követően, tolmá-

csoltam valamennyi tokodi polgártár-

sam jókívánságát és természetesen 

gratuláltam ehhez a szép életkorhoz. 

A torta elfogyasztása után, megálla-

podtunk Olgi nénivel, hogy jövőre 

ugyanígy, ugyanitt találkozunk. 

Szívből kívánom addig is Olgi néninek, 

hogy továbbra is ugyanilyen derűsen, 

egészségben, szellemi és fizikai frisses-

ségben töltse napjait. 

Bánhidi László 

polgármester 

 

 

 

T.Ü.S.C Hírek 
 

2022. szeptember 24-én részt vettünk a II. ÜVEGGYÁRI LA-

KOMA bográcsos főzőversenyen. A tavalyi versenyen a rész-

vétel volt a lényeg, ezt most kiegészítettük egy kis egészsé-

ges versenyszellemmel. Úgy gondoltuk, hogy ha már eljöt-

tünk, akkor mutassuk meg, hogy a focisták is tudnak főzni- ha 

akarnak. Családtagjainkkal kiegészülve marhapofa pörköl-

tet főztünk nokedlivel. A nokedlit helyben készítettük el 

hozzá.   

Az asztal díszítése, a tálalás és a kóstoló felszolgálása a zsűri-

nek, igazán jól sikerült. 

A közös munka meghozta eredményét. A zsűri a „produkci-

ónkat” a második hellyel ismerte el. 

Büszkék vagyunk erre az eredményre, de amire igazán büsz-

kék vagyunk, hogy meg tudtuk mutatni, hogy létezik az 

egyesületünk. Igaz nem egészen úgy ahogyan azt korábban 

megszokták tőlünk, de bele kell törődnünk, hogy azok az 

idők már nem jönnek vissza. 

Még egyszer szeretnénk gratulálni minden egyes csapatnak 

( eredménytől függetlenül) a részvételért és azért, hogy kö-

zösen el tudtunk tölteni egy barátságos hangulatú napot. 

Jövőre veletek ugyan itt. 

2022. október 08-án vendégül láttuk a Felvidéki Kisgyarmar 

öregfiú csapatát. Velük már sok éve jó barátságot ápolunk. 

A program nem kezdődhetett volna mással, mint egy jó han-

gulatú futballmérkőzéssel. 9 fős csapattal érkeztek, de, hogy 

az erőviszonyok egyenlőek legyenek, két játékosunkkal ki-

egészítettük a csapatukat. Az eredmény igen szorosra sike-

redett, 7:6 lett a mi javunkra. A mérkőzés után a Liszt Ferenc 

művelődési házban láttuk vendégül vendégeinket. Baráti 

beszélgetések közepette, jó hangulatban töltöttünk el pár 

órát. 

Még egyszer szeretnénk megköszönni a TOKOD SC-nek hogy 

biztosította számunkra a pályájukat. 

                                                                    Horváth Mihály 
 

 

 

 

Évértékelő interjú - 2022 

Bár Tokod pénzügyi helyzete stabil, egyes intézmények fenntartása 

kapcsán sok még a kérdőjel. Az idei évértékelő Bánhidi László pol-

gármesterrel a nagyközségünket érintő gazdasági problémákról 

szól. 

Az energiaválság miatt számos közintézmény átmeneti bezárására 

kényszerült a hivatal. Emiatt sokan érezhetik azt, hogy Tokod visz-

szafejlődik. Mit tudna nekik mondani? 

Úgy látom, hogy globális problémáról beszélünk, azonban az tisz-

tán látszik, hogy leginkább kontinensünkön csúcsosodik ki elsődle-

gesen az energia-és gazdasági válság. Abban nem szeretnék vé-

leményt nyilvánítani, hogy ezért kik a felelősek, a problémát viszont 

meg kell oldani és át kell vészelni ezt az időszakot. Ennek a prob-

léma megoldásnak része, hogy azokat az ingatlanokat, intézmé-

nyeket ideiglenesen nem üzemeltetjük, amelyeknek fenntartási 

költsége aránytalanul magasra nőtt, de mindezek ellenére a közös-

ségi és kulturális életünket továbbra is ápoljuk, rendezvényeinket 

megtartjuk, továbbá civil szervezeteink részére alternatív helyszínt 

biztosítunk. Fontosnak tartom kiemelni, hogy fenti fűtésoptimalizálás 

és intézmény ideiglenes bezárás azért szükséges, hogy a kötele-

zően ellátandó legfontosabb feladatinknak maradéktalanul ele-

get tudjunk tenni, melyek a következőek: 

- az óvodai nevelés biztosítása 

- az egészségügyi és a szociális alapellátás biztosítása 

- a közvilágítás biztosítása 

- a helyi közutak és a köztemető fenntartásának biztosítása. 

A bezárásokat átmenti intézkedésnek tekinti, vagy hosszútávon el 

kell gondolkodni némelyik közintézmény fenntartásán?   

Amennyiben az energiaárak a jövőben is ilyen aránytalan mérték-

ben magasak maradnak, úgy a jelenleg ideiglenesen bezárt intéz-

mények esetében el kell gondolkodni azok gazdaságos fenntart-

hatóságán. Elengedhetetlen a még nem fejlesztett ingatlanok ese-

tében az energetikai korszerűsítés (szigetelt nyílászárók beépítése, 

épület hőszigetelése, fűtési rendszer fejlesztése-optimalizálása), 

ugyanis jelenleg nagyrészt civil szervezeteink használják a szóban 

forgó ingatlanokat, az esetek többségében térítésmentesen. Nyil-

ván gazdaságilag ezt a fajta működtetést az önkormányzat a költ-

ségvetésébe hosszútávon nem fogja tudni beépíteni a képviselő-

testület, ezért nem tartom kizártnak, hogy a jövőben is téli időszak-

ban szükséges azon intézmények bezárása, amelyeknek fenntar-

tása aránytalan mértékben deficites. Itt várnánk polgártársaink ja-

vaslatait az intézmények fenntartására, működtetésére, üzemelte-

tésére és korszerűsítésére. Tehát a kérdésre konkrétan válaszolva, 

amennyiben energetikailag nem tudjuk fejleszteni az érintett ingat-

lanokat, elkerülhetetlennek látom az időszakos bezárást a jövőben 

is.  

Mennyire viselte meg a kibontakozó válság Tokodot pénzügyileg?  

Tokod pénzügyi helyzete jelenleg stabil, költségvetése biztosított. A 

2023-as év az, ami aggodalomra adhat okot, ugyanis annak elle-

nére, hogy önkormányzatunk még tavasszal szerződött mind vil-

lany, mind gáz beszerzés tekintetében, jelenlegi információnk sze-

rint a jövő év januártól tervezik módosítani beszerzési árainkat. 

(Nincs semmi információ, milyen mértékben emelkedik.) 

Az elszenvedett károk orvoslására kapott a település valamilyen 

többlettámogatást a központi kormányzattól?  

Nem kapott semmilyen többlettámogatást önkormányzatunk a ki-

alakult helyzetre való tekintettel, viszont év elején több mint 41 mil-

lió forint szolidáris hozzájárulást fizetett be községünk az államkasz-

szába, illetve 2023. év elején további több mint 30 millió forintot kö-

teles önkormányzatunk ismételten befizetni. Arról nem beszélve, 

hogy 2020. évtől a gépjárműadó bevétel sem az önkormányzat 

költségvetését gyarapítja, ugyanis ezt az adónemet NAV-hoz kell 

befizesse a gépjármű tulajdonosa.  A szolidáris hozzájárulás befize-

tésével és a gépjárműadó elvonásával településünk a költségveté-

séből az elmúlt 3 esztendőben több mint 150 millió forintot „bukott” 

el… Mindezen elvonások ellenére községünk, még ha lassan is, de 

biztosan fejlődött az elmúlt esztendőkben, azonban, ha a realitás 

talaján mozgunk (már pedig ott mozgunk) kevés esélyt látok az el-

következendő időszakban a jelenlegi fejlődési ütem további fenn-

tartására. 
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   Községünk életéből 

Mennyire érzi sikeresnek az elmúlt egy évet Tokod szem-

pontjából? 

Ha a 2023-as esztendő is hasonló lehetne, akkor abszolút 

nyugodt lennék, hiszen mind a három településrészen tud-

tunk komolyabb fejlesztést realizálni. Megújult a Temesvári 

utca teljes szakasza, ahol megtörtént az utca csapadékvíz 

hálózatának korszerűsítése, ezt követően pedig szilárd bur-

kolatot kapott az utca teljes szakasza. Az útfelület egyoldali 

2,5 %-os lejtéssel épült ki, a lejtési oldalon víznyelő rácsok ki-

építése is megtörtént a kiemelt szegély mellett.  A keresztut-

cák becsatlakozó ívei is kiépítésre kerültek, a burkolat a be-

csatlakozó íven rácsos folyókával lett lezárva. A Temesvári 

utca és Bácska utca keresztszelvényében nagyméretű rá-

csos áteresz és tisztító akna került kiépítésre, ez a meglévő 

csapadékvíz csatornának is a csatlakozási pontja. A fejlesz-

tés teljes költsége jelen állapot szerint 69.375.807,- forint, 

melyből 29.999.997,- Forint a Magyar Falu Program Kereté-

ben elnyert pályázatból kerül finanszírozásra, a fennmaradó 

közel 40 millió forintot önkormányzatunk saját költségvetésé-

ből biztosította. Nagyon fontos fejlesztés Tokod-Üveggyár-

ban a Pataksoron található rendelő épületének a felújítása, 

a beruházás teljes költsége 37.713.933,- forint, melyből 

11.792.724,- Forint a Magyar Falu Program Keretében elnyert 

pályázatból került finanszírozásra. A fennmaradó közel 

26.000.000,- forintot önkormányzatunk saját költségvetésé-

ből biztosította, illetve további 5.394.579-Ft szavazott meg a 

képviselő-testület a rendelő épületéhez kapcsolódó infra-

struktúra kiépítésére, tehát a teljes beruházás meghaladta a  

43 millió forintot, ezzel egészségügyi intézményeink (faluban 

a háziorvosi rendelő, fogászati rendelő, védőnői szolgálat és 

gyermekorvosi rendelő, Tokod- Üveggyárban pedig a házi-

orvosi rendelő és védőnői szolgálat) teljes energetikai és épí-

tészeti korszerűsítésen átestek, mintegy 109 millió forint érték-

ben. Ennek köszönhetően, immár XXI. századi körülmények 

között várják az egészségügyi dolgozók a gyógyulni vágyó-

kat. Nagy öröm számomra, hogy megtörtént az Ebszőnybá-

nyára tervezett játszótér kiépítése is, mely fejlesztés teljes költ-

sége meghaladta a 12 millió forintot.  A pályázati forrás az 

eszközök beszerzésére 4.981.878-Ft támogatást biztosított, 

míg önkormányzatunk 7.606.031,-Ft saját forrással segítette a 

projekt befejezését. Több kisebb fejlesztés mellett, fent emlí-

tett beruházások voltak a legjelentősebbek a 2022-es esz-

tendőben. 

Jövő évre milyen tervei vannak a faluvezetésnek? 

Túlélni és mindeközben ellátni a kötelező feladatainkat (az 

óvodai nevelés biztosítása, az egészségügyi és a szociális 

alapellátás biztosítása, a közvilágítás biztosítása, a helyi köz-

utak és a köztemető fenntartásának biztosítása) Ezen felül a 

már nyertes pályázatainkat szeretnénk megvalósítani, de 

sajnos minden pályázathoz szükséges önrészt tennie önkor-

mányzatunknak, így ezt a jövő évi adóbevételek és a költ-

ségvetés határozza majd meg. Természetesen a közösségi, 

kulturális és sportéletet továbbra is támogatjuk és fenntart-

juk.  

Oláh Szabolcs 

 

 

 

A Tokodi Általános iskola  

története – 3. rész 
Nem mai találmány az iskolákban a tantestületi értekezlet. Egy 

jó hosszú emberöltővel ezelőtt is bizonyos időközönként összeült 

a tantestület, megbeszélni az aktuális eseményeket, teendőket 

és az elhangzottakat jegyzőkönyvbe foglalták. A jegyzőköny-

vek olvasása közben egy kicsit kinyílik előttünk az iskola ajtaja, 

és bepillanthatunk az iskola életébe. Tegyük ezt és tallózzunk 

azok tartalmában. Kezdjük az elsővel. 1922-ben az iskolaszék el-

nöke Takács Marcell plébános. A tanítók Gottmann Vilma, Já-

nossyné Serlegi Mariska, Osztás Imre, Mohacsek Károly, Bárdos 

Béla és Szentgyörgyi Sándor. 1923-ban az iskolaszék elnöke be-

jelenti, hogy a tanítói lakások elkészültek. 1925-ben Dr. Toma 

Imre, az iskolaszék elnöke, s megvitatják az 1905-ös püspöki tan-

terv hibáit. 1926 szeptemberétől az ismétlők oktatását 4 tanító 

látja el. A gazdasági tárgyakat – 8 és 11 óra közt – a fiúknál Pri-

belszki Géza, a lányoknál Jánossyné. A közismereti tárgyakat 

pedig – 14 és 17 óra között – a fiúknál Ujvári István, a lányoknál 

Gottmann Vilma oktatja. A káplán Keresztes János. A női kézi-

munka tanítása Gottmann Vilma és Jánossyné dolga. A kultúr-

előadások vezetésével eddig a plébános volt megbízva, s a 

tantestület részese volt. Ez évben a községi jegyzőség vette át 

és ellátásához a tantestület segítséget nyújt. Nincs a célra meg-

felelő terem, mert a kultúrtermet leventeoktatásra használják. 

Az iskolaszék elnöke kéri a tantestületet, hogy a tanítás kezde-

tén és végén az imádkozás előtt és után egyházi énekeket éne-

keltessenek a tanulókkal, és meg is határozza, melyek legyenek 

azok. Elvárás, hogy minden tárgy tanításánál legyen meg a ka-

pocs a nevelés és a vallás között. A tanítók ismerjék meg a nép-

iskolákra vonatkozó rendelkezéseket is. Osztályonként 4-4 sze-

gény tanuló karácsonyra cipőt kap. 1927-ben Dr. Toma Imre 

hangsúlyozza, hogy a testi fenyítést úgy alkalmazzák, hogy an-

nak ne maradjon nyoma, de a gyerek érezze ki belőle a szere-

tetet. (Dr. Toma Imre SE egy iskolás kislányt azért, mert egy taní-

tás nélküli napon nem ment el misére, úgy megütött az osztály-

ban, hogy a kályhának esett és eltört a karja. Annyit megtett, 

hogy a kislányt otthonában meglátogatta és édességet vitt 

neki. Adatközlő: Földesi Antalné Süveges Magdolna, 74 éves). 

1929-ben Pribelszki Géza Leányvárra távozott, helyette fogad-

ták Dankó Mihályt. 1930-ban üdvözli a tantestület Reisz Imre 

káplánt. 1931. Hidegek télen a tantermek, mindössze 8-10 fok 

van bennük. Kicsik a kályhák, és gyenge az iskola szénellátása. 

A húsvéti szünet ideje: március 29 – április 7. Tanulmányi kirán-

dulást terveztek Budapestre, de kis számú volt a jelentkezés, így 

elmaradt. A gazdasági ismétlő iskolások létszáma 66. 1932. Hiá-

nyos az iskola felszerelése, kérik a pótlását. 1933-ban az ismétlő-

sök és a 18 éven aluli leventék kérésére a tantestület megen-

gedi – egy tanító felügyelete mellett – hogy a farsang utolsó 

napján – kocsma helyett – este 10 óráig táncolhassanak a le-

venteotthonban. Május 9-én az esztergomi római katolikus taní-

tóképző ötödéves növendékei Szkalka Lajos, Homor Imre, és Al-

pári Gyula tanárok vezetésével meglátogatták az iskolát, ahol 

Gottmann Vilma bemutatta az I. osztályban a 20-as számkör-

ben való oktatást. Toma Anna pedig a III. osztályban a beszéd 

– és értelemgyakorlat tanítását. Majd a templomban Steiner  
 

 
György vezényletével az iskola énekkara gregorián és többszólamú miseénekeket adott elő. Ezzel bizonyították – írja Erős Ferenc a 

jegyzőkönyvben, hogy – rátermettséggel, szorgalommal milyen nagy eredményt lehet – még az egyszerű falusi gyerekekkel is – 

felmutatni.  A vendégek elismeréssel nyilatkoztak a hallottakról és meghívták az énekkart a római katolikus népnevelők egyesületé-

nek ülésére. A meghívást elfogadták. Az énekkar iránt „nagy lelkesedéssel és szűnni nem akaró tapssal fejezték ki tetszésüket” a 

rendezvényen jelenlévők – számol be arról 1934-ben a májusi tantestületi ülésen az igazgató. 1935. A tantestület még 1933-ban 

kérelmezte az egyházmegyei tanfelügyelőnél a félnapos tanítás egyben történő engedélyezését, tekintettel az iskolától messze lakó 

tanulókra, akik naponta négyszer teszik meg az utat az iskola és az otthonuk között. Most kapta meg az iskola arra az engedélyt, de 

csak téli időszakra vonatkozóan. Éltetik Steiner Györgyöt, akinek vezetésével és vezényletével a gyermekkórus szerepelt a rádióban. 

Feljebbvalóik is páratlan eredménynek értékelték Steiner György énektanítási teljesítményét. Ő viszont októberben Dorogra távozott. 

A Szívgárda Dankó Mihály betanításában karácsony előtt színdarabot ad elő. Az előadás napján a főpróbát a gyerekek nézhetik 

meg 16 órakor 10 fillérért, 19 órakor az előadásra a belépő 40-60 fillér. 1936-ban a királyi tanfelügyelő azon rendeletének, hogy a 

tantestületek állítsák össze a település történetét, a tokodiak eleget tesznek, összegyűjtik az anyagot és közösen összeállítják. A „Ma-

darak és Fák” napját ezután nem az év végén, hanem májusban tartja az iskola a Miklós-berek rétjén, vagy a Kolónia mellett kiser-

dőben. Az igazgató elmondja, hogy „húsvét után egész napos tanítás következik a munkarendben. Úgy, mint az előző években és 

a tanév kezdetén, megkezdődött minden reggel fél 8-kor a szentmise hallgatás, melyre a gyülekezés az iskolaudvarban történik. 
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Világító adventi naptár  

2022-ben is! 
 

2022 decemberében is esténként újabb tokodi ablakok ke-

rülnek kivilágításra, a Világító Adventi naptár játék kereté-

ben. Figyeljék minden nap a felhívást és keressék meg min-

den este a kivilágított ablakokat! Készüljünk együtt az ün-

nepre!  

www.facebook.com/csakatokod 
 

 

Újra vár az Annavölgyi Téli Túra! 

 

 

 

 

 

 

2022. december 29-én este újra útra kelünk az annavölgyi 

túrázókkal együtt a hagyományosan karácsony után meg-

rendezésre kerülő téli túlélő túrára! 16 órától gyülekező Toko-

don a templom melletti trafiknál, majd 16:30-kor indulás! A 

Miklós-berki bányász emlékmű közelében tervezett rövid 

megemlékezés után a Csolnoki Bányászotthonban zsíroske-

nyérrel és forralt borral várjuk a résztvevőket, majd pedig to-

vább indulunk a dorogi Penny parkolóig, ahonnan autó-

busszal mindenkit hazaszállítanak.  A vendéglátást, illetve a 

hazaszállítást felnőttek részére 1.000 Ft támogatás ellenében 

lehet igénybe venni. 

 
 

 

Felhívja a tanulók figyelmét, hogy a templom és az iskola előtt a tanulók ne álljanak vagy játsszanak, hanem az udvaron gyülekezzenek. 

A tanulókat úgy, mint eddig, a soros tanító engedi az épületbe, ahol a tanszereiket lerakják, utána az udvaron sorakoznak. Együtt 

vonulnak a templomba. Hétfőn, kedden, csütörtökön és pénteken énekes mise, szerdán közös imák, szombaton rózsafűzér.” 1937. 

Egyes szülők gyermekük táplálására nem fordítanak kellő gondot, azok rendszeresen alkoholt fogyasztanak – állapítja meg az igazgató. 

Hagyománnyá vált a karácsonyi pásztorjáték. Az 1937/38-as tanévtől félnapos időtartamú lesz a tanítás. 1938-ban Komora István a 

hitoktató káplán. Márciusban elhatározza a tanterület, hogy részt vesz az Esztergomban megrendezendő pedagógiai kiállításon. Ott 

bemutatásra kerülnek Tokodról: a tanítók által készített munkák:  

• Tokod község fali és plasztikai térképe 

• Szemléltető képek, taneszközök, a népviseletet szemléltető baba… 

• A tanulók munkái: fa, agyag, papír, háncs és szalmafonások, kézimunkák… 

• A felkutatott őstehetségek munkái: díszes karikásostor, pipaszár, fakazetta, üvegmunkák, káka- háncs- és szalmafonások. 

A kiállítás megtörtént és ott a római katolikus iskolák között Tokod első helyezést ért el. 1939. A vármegyeparancsnokság (katonai) 

elrendelte az elemi iskola minden osztályában a katonai előképzés bevezetését. Főzőtanfolyam indult 14 leány részvételével. Tanfelü-

gyelői rendelet alapján az ifjúsági vöröskereszt révén a hadba vonultak és menekültek számára Tokod iskolásai 65 kg szilvalekvárt 

gyűjtöttek. Az igazgató megköszöni Seres Sándornak az évente megrendezett pásztorjátékokat, és a nagy sikerre tekintettel kéri, hogy 

ismételjék meg a következő év január 7-én. 1940. Alig van 10 fok a tantermekben, mégis a fűtés korlátozását kéri az elöljáróság – a 

tanítói szobát ne is fűtsék – mert a költségvetésbe beállított 250 mázsa szénből már januárban 120 mázsát elhasználtak. Balogh András 

a hitoktató káplán. Kiosztottak az iskolában 7200 adag tejet, és a két bánya Rt.-től kapott 38 felsőruhát és 42 pár cipőt. Így némileg 

csökkent a hiányzás. Az iskolában egy egyesület működik, a Szívgárda 145 taggal. Az Ifjúsági Vöröskereszt csoport vezetője Seres Sán-

dor. A mindennapi iskolába az 1939/40-es tanévben 323 tanuló iratkozott be, 13-mal kevesebb az előző tanévnél. A gazdasági ismét-

lőbe 179, 15-tel több az előző évnél. 1941-ben minden feltétele megvan a VII. osztály indításának. A tanítók számát is 7-re szükséges 

növelni. A káplán Bozó Gyula. A tantestület selyemhernyó tenyésztésre buzdítja a lakosságot. 1946-ban a káplán Zentai Imre. 1947-ben 

miniszteri rendelet alapján a Gyermekbarátok Országos Egyesülete „úttörőmozgalom” címmel gyermek és ifjúsági szervezetet hozott 

létre. A tantestület úgy döntött, nem csatlakozik a mozgalomhoz. Részben azért, mert az egyházi hatóság nem engedélyezné, más-

részt, már működik az iskolában egy hasonló mozgalom: az Ifjúsági Vöröskereszt. A hittanár Uxa József, októberben Győrszegi László. 

(itt van vége a tantestületi jegyzőkönyveknek.)  

Természetes dolog, hogy iskolai vonatkozásban a tárgyi feltételek megléte megelőzi a személyiekét. Hiszen ahhoz, hogy a tanító mun-

kát tudjon végezni, tanításra alkalmas helyiség, épület szükséges. Az már megvan, és mégis a tárgyi feltételeknél maradunk egy kis 

ideig, mert a tanítónak valahol laknia kell. Mondhatjuk azt, hogy évszázadokon át egészen a XX. század végéig fontos volt a tanítók 

helyben lakása. Amit a falu tett letelepítésük érdekében, a XIX. század végétől követni tudjuk. Akkor már állt a „kántorlak” az iskola 

mellett. Amikor több tanítóra volt szükség, magántulajdonú házakban helyezték el őket, és számukra a község kifizette a hatályos 

rendelkezésekben meghatározott lakbért. 1925-ben arról döntött a község képviselő-testülete, hogy három nős tanítónak és két – szin-

tén nős – segédjegyzőnek szánva lakást épít. Biztosította arra pótadó kivetése nélkül a fedezetet, amely 755 millió korona. A község 

555 millió korona tőkével rendelkezik, a hiányzó összeget 7 hónap alatt befolyó jövedelemből fedezi. Megvásárolták 212 millió koroná-

ért Dobis Vilmostól és feleségétől, Hajabács Ilonától a templom bejáratával szemben lévő ingatlant, a rajta lévő 53 méter hosszú házzal. 

Átalakításával ott három tanítói lakást hoztak létre. A munka elvégzésével a Ukrini Kovács József táti lakost bízták meg, akinek a költ-

ségvetési ajánlata 128 millió korona. 

A mai Szabadság utca elején, az öreg iskolával szembeni községi tulajdonban lévő telken az iskola építése miatt lebontott „kántorlak” 

helyett három szobás komfortos lakás épült a kántortanító részére az iskolával egy időben. Pedagógus lakás volt 1962-ig, amikor épü-

letcsere folytán római katolikus plébánia lett belőle, illetve benne. Valószínű, az urasági major épületeinek része a mai Rákóczi út 1. sz. 

alatti épület (épült kb. 1867-ben), amely korábban 1, majd 2 tanító – Vörös Jánosné és Csóka Irén – szolgálati lakása volt, akik azt az 

1980-as években megvásárolták a tanácstól. 1964-ben viszont a tanács vásárolt egy házat pedagógus lakásnak Hundzsa Ferenc csa-

ládjától, amelyet a család 1935-ben épített (Hegyeskő Általános Iskola irattára szám nélküli lakásfelmérés) és a mai Bajcsy-Zsilinszky 

Endre utca 17. sz. alatt van. Kovács Géza volt az első bérlője, majd az altárói iskolához történt távozása után Lelkes Ottóné tanító kapta 

és vásárolta meg. Ugyancsak a 60-as években vette meg a tanács Varga Jánostól a József Attila utcában (osztályozóval szemben) 

lévő lakóházat, és kialakított benne 2 lakást, amelyek egyikét Oszkó Károlynak, az altárói iskola tanítójának, másikat pedig Tóth Tamás-

nénak, a falusi iskola tanítójának utalta ki. A Béke utcai iskolában lévő szolgálati lakás bérlője tanító házaspár, Vezér József és felesége 

volt. Vezér József korábban, felesége 2004-ben elhunyt, s a képviselő testület megszüntette mint lakást, tanteremmé alakította. Az öreg 

iskola udvarán lévő szolgálati lakásban utolsóként Tokodi Antalné nyugdíjas iskola takarító lakott haláláig.  

Folytatás következik…           Soós Rezsőné 
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Krisztusban Kedves Testvérek, Tisztelt Olvasók! 
 

Az idei karácsonyra készülve, azt tapasztalhatjuk, hogy a minket körülvevő világ, éppen az ellentétje annak a bensőséges hangulatnak, 

ami a karácsony meghittségéhez kellene az embernek. Családunkban hordozhatjuk a Covid járvány utó fájdalmait, a háború okozta 

borzalmakat és az ebből fakadó áremelkedéseket viseljük. Minden nehézség ellenére advent arra hív, hogy a szívünket készítsük fel Jézus 

születésére, hogy karácsonykor az ajándékok mellett érezzük át Isten békéjét és szeretetét. Adventet a várakozási időnek szoktuk nevezni, 

mert a vasárnapi szentmiséken arról hallunk, hogy a zsidóság hogyan készült a Megváltó születésére. Ezen kívül nekünk személy szerint 

mindannyiunknak is van egy személyes várakozásunk. Eszünkbe juthatnak a gyerekkori emlékek, ahogyan a családdal együtt készültünk 

a szeretet ünnepére. A szép kedves emlékeken túl az Egyházunk - mint egy édesanya - az adventi időben nevelni akar, hogy tudatos 

felnőtt keresztényekké váljunk. Ezt a bűnbánatot jelzi az advent színe a lila (a bűnbánat) és a rózsaszín (az öröm) jelenti. A bűnbánat azt 

jelenti, hogy a lelkünk mélyén rátalálhatunk a Jóisten személyes szeretetére. Isten nem a bűneinket nézi, de a bűneink akadályoznak 

bennünket az Istennel való bensőséges szeretet kapcsolat megélésében. Karácsonykor már azt ünnepeljük, hogy az Ige nem csak egy 

szófaj, amit a nyelvtanból ismerünk, hanem Isten szava, aki emberré lett Jézusban. János apostol írja:”Az Ige volt az igazi világosság, amely 

minden embert megvilágosít. A világba jött, a világban volt, általa lett a világ, mégsem ismerte föl a világ. Ám akik befogadták, azoknak 

hatalmat adott, hogy Isten gyermekei legyenek”(Jn 1,9 - 12). Kiemelném az előbbi idézetből, hogy „hatalmat adott”. Milyen hatalomról 

van szó? A világban azt látjuk, hogy azok a hatalmasok, akiknek sok pénzük van. Természetesen sok jót tehetnek az anyagilag tehetős 

emberek, és tesznek is.  Ám nagyon fájó, amikor valaki a pénzét mások kihasználására használja. Az elmúlt hónapokban próbáltuk ujjá 

szervezni az egyházközség képviselő testületét, nagyon köszönöm azoknak, akik vállalták ezt a szolgálatot. Fontos, hogy a hívek közül 

legyenek, akik elkötelezettebben bekapcsolódnak a közösség életébe, azaz „húzó erők”az egyházközségben. Nagy öröm, hogy az idei 

egyházi év kezdetén, advent első vasárnapján Balogh Attila az Esztergomi Szeminárium rektor atya vezetésével az új képviselőtagok le-

tették az esküjüket. Jó tudni, hogy annak idején 1786-ban az Esztergomi Papnevelde építtette a tokodi templomot. Ezt az értékes öröksé-

get, a hitet, a településünk iránti szeretetet szeretnénk az új képviselő testülettel megőrizni és továbbadni. Szeretném megköszönni a kedves 

híveknek és minden segítő embernek, akik ebben az évben támogatták a templomunk fenntartását. 

Advent elején írom ezeket a sorokat, advent a várakozás, a készülődés ideje, azt kívánom mindannyiunknak, hogy legyen időnk az imára, 

az elcsöndösödésre , és  egymásra, hogy Azzal készüljünk, Akinek a születésnapját karácsonykor ünnepeljük! 

 

Tokod, 2022. nov. 26.                                                            Tisztelettel és köszönettel: László atya 

 

 

 

SOK SZERETETTEL KÖSZÖNTJÜK KÖZSÉGÜNK 

ÚJSZÜLÖTTJEIT: 

 

 

Antal Fruzsina 

Horváth Melodi Vivien 

Mile Nádja Boglárka 

Pintér Hanna 

 

 
FÁJÓ SZÍVVEL BÚCSÚZUNK ELHUNYT LAKOSAINKTÓL! 

 

- Papp Jánosné (Szabó Paula)   98 éves 

- Czerok József     66 éves 

- Lukácsi József     59 éves 

- Csernák Sándorné (Vanek Ilona)   92 éves 

- Fekete István Józsefné (Kovács Katalin)  78 éves 

- Juhász János     78 éves 

- Szaló Péter     80 éves 

- Dombos Alfonzné (Robotka Anna)   79 éves 

- Kiss Mónika     47 éves 

- Tilli Gergő     35 éves 

   

 

 

Anyakönyvi hírek 

Csodára várva 
 

Valahogy ez így, az ünnep közeledtével még jobban foglalkoztatja az embereket, mint máskor, pedig csodák egész évben történhetnek. 

Amikor eszünkbe jut a karácsony, legtöbbször együtt jár vele a csoda várása is. Kisgyermek korunkban folyamatosan azt várjuk, hogy 

történjen valami varázslatos, valami mesebeli. Akkor még hiszünk abban, hogy ez tényleg valóra válhat, hiszünk abban, hogy van valahol, 

valaki, aki teljesítheti az álmainkat, vágyainkat. Felnőttként már másképp látjuk a dolgokat, s úgy érezzük, a karácsonyi csoda csak a 

mesében vagy éppen a filmekben létezik. A valóságban csak mi szeretnénk, ha lenne. Pedig higgyétek el, a valóságban is létezik. Mi 

magunk vagyunk, akik megteremthetjük a csodát. Sokszor csak az kell hozzá, hogy segítsünk másoknak, akár csak apró, kicsi dolgokban. 

Nagyon sok esetben, ami nekünk apróságnak tűnik, az másnak talán éppen az egész világot jelenti. Segítesz a szomszéd, idős néninek 

kitenni a háza elé a szeméttárolót? Neked néhány percnyi dolog, neki viszont lehet, hogy a lehető legnagyobb segítséget nyújtod. Vala-

kinek elintézel egy bevásárlást, aki beteg, vagy csak közbejött valami, amiért nem tudja ezt megtenni? Számára a mai világban szinte 

csodának számít, hogy van valaki, aki észrevette a problémáját és segít neki megoldani. Ha megírsz egy karácsonyi lapot (nem online, 

hanem kézzel), s bedobod valaki postaládájába, biztos, hogy mosolyt csalsz vele az arcára. S a sok gond között sokszor ez is csodának 

számít. A környezetünkben, ha körülnézünk, észrevehetjük, milyen sok a magányos ember, s ehhez nem kell idősnek sem lenni. A magány 

enyhítésére nagyon kedves dolog a beszélgetés. Sok embernek csak arra van szüksége, hogy néha legyen kivel beszélgetnie, legyen 

kinek elmondania, ami vele történik, vagy amit érez. Ezek mind apróságok, másnak mégis a legnagyobb csoda lehet, s ha belegondolunk, 

csak egy kis emberségbe, erőfeszítésbe és főleg szeretetbe kerül. S a szeretetről tudvalevő, minél többet adunk másoknak, annál többet 

kaphatunk vissza, mert ez az érzés önmagából táplálkozik, s folyamatosan szaporodik, ha hagyjuk. Ha csak három emberrel cselekszünk 

jót, s ezek mindegyike újabb hárommal, ha lassan is, de változtatni tudunk a világ jelenlegi formáján, amiben mintha elfelejtenénk, milyen 

emberségesnek, kedvesnek, segítőkésznek lenni. Sok-sok pici csodából összetevődhet egy hatalmas, világméretű csoda is, ami csakis 

pozitív változásokat hozhat. Amikor azon gondolkodsz, mi is a csoda, akkor nézz körül és vedd észre azokat az apró, ici-pici, mégis jó 

dolgokat, amik körül vesznek. Nézz a családodra, a barátaidra s értékeld a szeretetüket! Segíts másoknak, s neked is segíteni fognak, ha 

szükséged lesz rá! Csodára vágysz, mint olyan sokan mások? Teremtsd meg valakinek, s talán számodra is megteremti valaki más. Sosem 

tudhatjuk, honnan érkezik egy segítő kéz, egy kedves mosoly, egy jóleső beszélgetés vagy bármilyen más segítség, amire nem is számítunk, 

s ami igenis számunkra csoda lehet. Karácsony közeledtével azt kívánom, mindenkit megtaláljon a saját kis csodája, s az ünnep után is 

maradjon vele egész évben, mert a szeretet, a kedvesség nem szabad, hogy csak három napra korlátozódjon.  

Mindenkinek nagyon boldog, meghitt és csodákkal teli ünnepet és életet kívánok, nagyon sok szeretettel! 

 Bombicz Judit 
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